
 
 

Kronika 2023 

 

Leden 

 

• Na Nový rok bylo velmi teplé počasí. Skoro jasná obloha a teplota odpoledne vyšplhala až na 

12 °C. Všude padaly teplotní rekordy. Na Jesenicku naměřili bezmála 20°C. K večeru padla 

mlha. Od půl šesté ve Věstoňovicích a od šesti hodin v Beneticích byl k mání novoroční svařák a 

i rok 2023 byl přivítán odpálením ohňostrojů. 

• O víkendu 7. a 8. ledna procházeli obcemi Tři králové s doprovodem a do svých kasiček vybrali 

ve Svatoslavi 13 565,- Kč; v Bochovicích s Batouchovicemi 9 433,- Kč; v Horních 

Vilémovicích 4 040,- Kč; a v Beneticích s Věstoňovicemi 14 860,- Kč. Celkem bylo tímto 

způsobem na Charitu za Benetickou farnost vybráno 41 898,- Kč. 

Peníze tradičně putovaly na pomoc seniorům, lidem bez domova, nevyléčitelně nemocným, 

nebo lidem ve složité životní situaci. 

 

• První kolo prezidentských voleb 13. a 14. ledna 2023. Jednotliví kandidáti získali v Beneticích 

podle vylosovaného pořadí počet hlasů. 

1. Pavel Fischer   - 21 

2. Jaroslav Bašta  - 4 

3. Josef Středula (ještě před volbami odstoupil) 

4. Petr Pavel  - 27 

5. Tomáš Zima  - 1 

6. Danuše Nerudová  - 15 

7. Andrej Babiš   - 44 

8. Karel Diviš  - 2 

9. Marek Hilšer  - 1 

 

Do druhého kola prezidentské volby postoupili generál ve výslužbě Petr Pavel a bývalý premiér 

České republiky Andrej Babiš. 

 

• Po dlouhé a těžké nemoci zemřel v sobotu 14. ledna Vojtěch Večeřa ve věku 77 roků. 

Rozloučení bylo v pátek 20 ledna v obřadní síni Nového hřbitova v Třebíči. Po smutečním 

obřadu byl v rodinném kruhu uložen do hrobu v Rudíkově. 

 

• Po relativně teplém období přišlo v pondělí 16. ledna ochlazení. Teploty, noční i denní klesly 

pod nulu. Během občasných sněhových přeháněk napadlo v následujících dnech několik 

centimetrů sněhu. Teploty se celý týden pohybovaly v rozmezí -2 až -7°C. 

 



 

• Druhé kolo prezidentských voleb se konalo v pátek 27. a v sobotu 28. ledna 2023. V Beneticích 

obdržel vítězný kandidát Petr Pavel 65 hlasů. Andrej Babiš získal 45 hlasů. Dva hlasy nebyly 

platné. Za Benetický volební obvod zúčastnilo druhého kola prezidentské volby 112 voličů, což 

představuje 75,17 %. Celkem za Českou republiku získal generál Petr Pavel 58,32 % a Andrej 

Babiš 41,67 %. Volební účast v celé ČR byla 70,25 %. Nový prezident bude inaugurován a 

funkci převezme 9. března 2023. 

 

Únor 

 

• Již v nočních hodinách úterý 31. ledna nastala sněhová bouře. Husté sněžení a severozápadní 

prudký vítr komplikoval stav na silnicích. Některé úseky silnic byly i přes snahu silničářů 

průjezdné jen stěží a na několika místech je zpříčené kamiony zneprůjezdnily úplně. Od prvního 

února se neprůjezdným stal také úsek silnice nad Beneticemi ve směru na Čechtín. A jako každý 

rok se našli řidiči, co to zkusili projet a v závějích uvízli. V prvních dnech února sníh ještě 

připadl ale teplota se držela lehce nad nulou. V pátek 3. února dokonce celý den mírně pršelo a 

sníh rychle odtával. Druhý den ale teploměr ukazoval -4 °C. Bylo jasno a dál se ochlazovalo.  

 

• V sobotu 4. února pořádali hasiči ples. K tanci a poslechu zahrála hudební skupina Pavel a Petra. 

Doprovázel je trumpetista, který chvílemi sešel na taneční parket a hrál mezi tančícími páry. 

Hosté, bylo jich kolem stovky, se dobře bavili. K občerstvení připravili pořadatelé velmi chutné 

čerstvě vyuzené vepřové maso. 

 

• V pondělí 6. února ráno už bylo mínus 12 °C. Celý následující týden bylo slunečné a chladné 

počasí. V noci klesala teplota až k mínus deseti stupňům a přes den vystoupala lehce nad nulu. 

Ve dne teklo ze střech, sníh tál a v noci se mrazem tvořily místa pokrytá ledem. Oteplilo se až o 

následujícím víkendu. 

 

• Konec února a první dny března bylo slunečné počasí s téměř jasnou oblohou. Noční teploty 

klesaly k mínus pěti stupňům, a naopak ve dne vyšplhala rtuť teploměru často až k deseti 

stupňům nad nulou. Nikde ani stopy po sněhu a zahrádky zdobí trsy rozkvetlých Sněženek, 

Bledulí a Talovínu. 

 

 

Březen 

 

• Na pátek, 3. března od tří hodin odpoledne, pozvali zástupci obce ve spolupráci s vedením školy, 

seniory do velké třídy ZŠ v Beneticích na První setkání seniorů. Také jsem se zúčastnil, a už 

nejenom jako kronikář. Dorazilo asi 30 dříve narozených a po úvodních slovech paní starostky 

Jany Vostalové jsme měli asi dvě hodinky k přátelskému popovídání, během kterého jsme 

obdrželi malé občerstvení. A při tom jsme si mohli, z po stěnách třídy vyvěšených školních 

pomůcek, zopakovat i nějaké učivo. Například vyjmenovaná slova. Po sedmnácté hodině 

nastoupily děti s připraveným programem. V první polovině programu odrecitovaly verše a po 

krátké přestávce na převlečení do kostýmů odehrály zpívanou verzi pohádky o dvanácti 

měsíčcích. Děcka byla naprosto skvělá. Všechno perfektně nacvičené a sehrané. Musím se 



 

přiznat, že jsem chvílemi zapomínal fotit, jak mě představení zaujalo. Takže milé děti, moc a 

moc za nás všechny dříve narozené děkuji. Moc se nám to líbilo. Jste úžasné. Touto cestou také 

děkuji paní starostce Janě Vostalové, místostarostovi Radku Novotnému, paní ředitelce ZŠ 

Andree Bukovské a samozřejmě paní Marii Herbrichové a bývalé ředitelce Boženě Staňkové za 

výborný nápad a za čas s námi strávený. Bylo to velmi příjemné odpoledne. 

 

• 7. března jsou oficiálně spuštěny webové stránky Základní školy Benetice. Zatím na nich pilně 

pracuje Jan Vostal, ale už jsou funkční a obsahují spoustu informací o školních aktivitách. 

 

• V pátek 10. března v sedmnáct hodin zahájila starostka Jana Vostalová v sále kulturního domu 

veřejnou schůzi na téma odpadní vody a způsob jejich likvidace. Starostka informovala přítomné 

občany o tom, že běžný způsob čištění odpadních vod, tedy vybudování kanalizací s klasickou 

čistírnou odpadních vod na Klapovském potoce (cca kilometr pod obcemi) je pro malou obec 

jako jsou Benetice s Věstoňovicemi finančně nedostupná. Proto přicházejí s návrhem instalace 

domácích čistíren se vzdáleným monitoringem a řízením, kde náklady vycházejí asi na třetinu 

centrální ČOV a je k tomu způsobu dostupná až 80% dotace z fondu ministerstva životního 

prostředí. Ing. Jaromír Tomšů, jednatel společnosti Saturn Holešov seznámil přítomné 

s možnostmi instalace i provozem domácích čistíren a dále odpovídal na dotazy. Souhlas 

s instalací domácí čistírny je dobrovolný. Obec dosáhne na dotaci v případě, že se projektu 

zúčastní alespoň 30 % majitelů domů. Obec se zároveň zbaví odpovědnosti za kvalitu 

odtokových vod z obce. Odpovědnost za likvidaci svých odpadních vod pak přebírají majitelé 

objektů mimo projekt. 

 

• V neděli 19. března, od 14, 00 hodin se konal dětský karneval v KD Benetice 

 

• V sobotu 25. března pořádají hasiči zájezd do pivovaru Bernard v Humpolci. Ještě před 

návštěvou pivovaru je naplánovaná prohlídka hradu Kámen, v kterém se nachází nejstarší 

motocyklové muzeum u v České republice. Přestože byl hrad ještě oficiálně uzavřen, podařilo se 

hasičům dojednat individuální prohlídku. 

 

• Po asi týdenním období slunečného a teplého počasí, kdy některé dny odpolední teploty dosáhly 

až k 18 °C, přičemž ranní někdy i 8 °C tepla, se v sobotu 25. března ochlazuje asi o 6-8 °C a 

objevují se častější dešťové přeháňky, ve vyšších polohách i sněhové. 

 

• Ve středu 29. března od 14,00 do 16,00 hodin probíhal den otevřených dveří v ZŠ Benetice 

Také jsme využili této příležitosti a navštívili naši benetickou školičku. I když o naší škole mám 

nějaké ponětí, byl jsem mile překvapen. Hlavně tím, čím vším se tam děti zabývají. To, že už 

probírají i základy programování mě docela překvapilo. Taky se nám moc líbilo, jak se děti 

aktivně zapojily do prezentace školy. Děti jsou moc šikovné a rády předvedly, co už se všechno 

naučily. Škoda jen, že dětí je ve škole málo. Ale všechno zlé je i na něco dobré. V tomhle 

případě dobré na to, že se učitelé mohou každému dítěti věnovat opravdu individuálně a že 

výuka probíhá v podstatě jako v rodinném prostředí. Bylo to opravdu moc hezké. Nešlo 

nevzpomenout si na to, jak jsem já sám vstoupil poprvé do dveří velké třídy, ale to už je bezmála 

60 roků. Přeji benetické škole hlavně dostatek dětí, dostatek rozumných rodičů, kteří dají 

přednost malé školičce a kvalitní výuce v rodinném prostředí před "průmyslovým vzděláváním" 



 

ve velkých městských školách. Přeji všem pracovníkům ve škole, vedení obce, rodičům školáčků 

i školáčkům samotným, aby škola v Beneticích nemusela pro nedostatek dětí zaniknout a naši 

školáčci nemuseli v prvních létech svého vzdělávání se cestovat do velkých městských škol. 

Vždyť jestli dobře počítám, tak kronika dokládá, že v Beneticích probíhá školní výuka už 235 

roků (až na dvouletou výjimku po dobu výstavby nové školy v létech 1947-1949. To děti chodily 

do školy v Horních Vilémovicích) 

 

Duben 

 

• Od pondělí 3. dubna je slunečné ale chladné počasí. Noční teploty klesají až k mínus 5 °C a 

denní dosahují sotva 6 °C nad nulou. V úterý k tomu ale fouká čerstvý severní vítr a pocitově je 

tak velmi chladno.  Velikonoce letos připadají na dny 7 – 10 dubna. Od pátku už je zataženo a 

v noci na Bílou sobotu napadl asi 1 cm sněhu. Teplota se drží nad nulou i v noci, a tak sníh 

pomalu odtává. 

 

• V neděli 9. dubna, ve věku 82 roků, zemřela paní Marie Bouzková, Věstoňovice 2. Poslední 

rozloučení se konalo v sobotu 15. dubna od 11,00 hod v kostele sv. Marka v Beneticích. 

 

• Plánovaný úklid návsi 14. dubna se nepodařil, protože ten den pršelo a úklid komplikovaly i 

navezené pouťové atrakce, které provozovatelé přistavili o týden dřív, než se předpokládalo a 

náves zcela obsadily. 

V úterý 18. dubna byl proveden generální úklid v naší hospůdce. Umytá okna, vyprané závěsy a 

ubrusy, všude vytřený prach, apod…. Hospůdka je tak připravená na pouťový nápor hostů.   

Na poprvé se nepovedl ani úklid hlavní silnice vedoucí přes Benetice, který zajišťuje krajská 

správa silnic. Správa silnic úklid sice zahájila ale pro poruchu zametacího stroje nedokončila. 

Znovu se k nedokončenému úklidu posypového materiálu po zimě pracovníci správy silnic 

vrátili až 26. dubna. Ani tak ale silnice nebyla uklizena dobře. Zametací stroj zřejmě nebyl dobře 

seřízen a nechával za sebou nezametená místa. 

 

• Ve čtvrtek 20. dubna proběhl v naší škole zápis do první třídy. Pro uchazeče byly na uvítanou 

připravené drobné dárečky. Všichni tři budoucí prvňáčci zvládli zápis na jedničku a na památku 

se mohli vyfotografovat v připraveném fotokoutku. 

 

• Pouťový víkend byl ve znamení slunečného počasí. V sobotu 22. dubna proběhl na hřišti u školy 

již tradiční pouťový fotbálek a odpoledne uspořádali hasiči před hospůdkou grilovačku. Hudbu 

zajistilo místní hudební uskupení VOKKNO. V neděli před kostelem jako každý rok vyhrávala 

dechová kapela Toufaranka, která se po mši přesunula před hospůdku. Večer, až se pouťoví 

hosté rozešli provozovatelé atrakce sbalili a v pondělí během dne všechno odvezli na další štaci. 

 

• V pátek 28. dubna prováděli pracovníci svozové firmy ESKO čipování popelnic. 

 

• V sobotu 29.dubna ve 13,30 se přihnala bouřka s kroupami. Ledových krup napadla slušná 

vrstva, která teplem rychle odtávala. Naštěstí nabyly kroupy velké, a tak po sobě nezanechaly 

větších škod. 

Od 17,00 hod probíhal úklid návsi a montáž nové dřevěné atrakce na dětské hřiště, místo již 



 

doslouživší, která dělala dětem radost dlouhých 12 roků. 

 

• V neděli 30.dubna večer pálení čarodějnic. Malou hranici postavili rodiče dětem na návsi na 

kraji předzahrádky domu č. 13. Místo figuríny čarodějnice byla letos upálena figurína Lorda 

Voldemorta (Lord Voldemort je fiktivní postava z prostředí knih a filmů o Harrym Potterovi). 

 

 

Květen 

 

• Počasí v květnu bylo poměrně chladné a deštivé. Dá se říct, že bezezbytku naplnilo pranostiku o 

tom, že „V Máji nemá pastýřovi oschnout hůl. 

 

• Letošní okrskové hasičské cvičení se konalo v Bochovicích. Za velice pěkného počasí startovala 

za Benetice celkem tři družstva. Muži, ženy a děti. Ti nejmladší sice trénují za Trnavu, ale 

dresech hrdě nosí nápis SDH Benetice s benetickým znakem. 

 

• V sobotu 27. května zorganizoval velitel JSDH Jan Vostal malé hasičské cvičení ve 

Věstoňovicích, kde hasiči v praxi ověřili funkčnost hydrantů i délku hadic potřebných k zásahu i 

u nejvzdálenějších domů. Zároveň proběhlo i školení na téma zdravověda. 

 

 

Červen 

 

• První červnový víkend (3. a 4.6.) otevřel Karel Krejčí mladší vlastní obrazovou galerii a zároveň 

samoobslužný bar v neobydleném domě č.p. 31. Dříve prodejna smíšeného zboží. Otevírá 

prozatím pouze o víkendech. Ale počítá, že o prázdninách bude galerie v provozu každý den od 

7 hod do 20 hod. 

 

• V červnu koupil byt po Ladislavu Vlachovi (č.p. 35) pan Zdeněk Lukavec z Třebíče. Nastěhovat 

se se s rodinou má v úmyslu až po provedených stavebních úpravách. Například kompletní 

výměna topného systému apod. 

 

• V sobotu 24. června pořádají věstoňovičtí aktivisté každoroční pečení masa. K dispozici je 

samozřejmě pivo a limo a pro děti nějaké pochutiny. 

 

 

Červenec 

 

• V sobotu 1. července je vítání prázdnin v Horních Vilémovicích 

 

• V noci na neděli 9. července neklesla teplota pod 20 °C, takže to byla první tropická noc u nás a 

tento den byl zatím nejteplejším dnem roku. V odpoledních hodinách nastoupal teploměr na 

33,6 °C a v noci na pondělí bylo 21 °C. 

 



 

• V pondělí 10. července vjely obilní kombajny do ozimého ječmene. 

 

• Celkově byly konec června a první polovina července velmi suché, slunečné a horké. Denní 

teploty od 6. července překračují 30 °C. Dešťové přeháňky jsou velmi zřídka a objem srážek se 

pohybuje pouze do 3 mm na metr čtvereční. 

 

• V pátek 14. července je hlášený požár pšeničného pole u Trnavy 13,30. Dým zdaleka viditelný, 

vysoko nad Vilímskými lesy. Naše jednotka s cisternou při hašení pomáhala. 

 

• V průběhu července byly v kulturním domě vyměněny hlavní i boční vchodové dveře. Místo 

dosavadních luxfer na bocích vchodů namontována okna. U bočního vchodu byla firmou 

SofiStav vyměněna podlaha, protože pod ní chyběla izolace a v zimně se vlivem mrazů zvedala, 

že nešly otevřít dveře. Venku přede dveřmi zhotovili pracovníci firmy zámkovou dlažbu a 

udělali novou fasádu v průčelí KD. 

 

• V polovině července spouští obec Benetice v testovacím režimu chytrou komunikační síť 

Munipolis. „Z důvodů neustálých problémů s odesíláním informačních SMS zpráv občanům 

(stále se některým příjemcům zprávy nedoručují) a není možnost přidat další příjemce, řeší 

zástupci obce doručování informací jiným způsobem. Vyskytla se možnost využít komunikační 

systém Munipolis, který nabízí možnost rozesílání zpráv formou SMS, emailů a hlavně pro 

„chytré“ telefony formou aplikace. Po instalaci aplikace do telefonu, zaslané informace jsou 

ihned vidět včetně obrázků. Aplikace nabízí možnost sledování informací např. z nemocnice 

Třebíč, příp. z dalších obcí a bude také propojena s obecními webovými stránkami, Facebookem, 

školou apod. Systém Munipolis je již měsíc testován mezi členy zastupitelstva. Zdá se 

přehledný, rychlý a spolehlivý. Proto bylo rozhodnuto o jeho roční zkušební využívání. Pokud 

budou všichni spokojeni, je zde možnost pokračování, v opačném případě bude tento způsob 

komunikace ukončen. 

 

• V noci z 20. na 21. července někdo odcizil z automobilu zaparkovaného před školou poznávací 

značky 7J1 5942. 

 

• V pátek 21. července rozesílá obecní úřad zprávu o tom, že Vodoprávní úřad z důvodu 

přetrvávajícího velkého sucha vyzývá všechny občany na celém okrese Třebíč k šetření s vodou 

a k omezení povolených odběrů povrchových a podzemních vod. Omezení odběrů vody se týká 

zejména mytí aut, napouštění bazénů, zalévání hřišť a trávníků, kropení zpevněných a 

manipulačních ploch apod. V následujících týdnech bude prováděna ze strany vodoprávního 

úřadu zvýšená kontrolní činnost. 

 

• Poslední červencový víkend trochu zapršelo, od pátku 28. až neděle 30. spadlo úhrnem něco 

málo přes 20 mm vody na metr čtvereční. Zem je ale horkem a suchem příliš vyprahlá, a tak je 

množství spadené vody nedostatečné. 

 

 



 

Srpen 

 

• Po prvních srpnových slunečných a horkých dnech dorazil další déšť a během následujícího 

týdne spadlo v mírných přeháňkách necelých 50 mm vody. V přírodě opět přibývá zelené barvy. 

Na druhou stranu již dozrálá pšenice čekající na sklizeň deštivým počasím zčernala a zrnu se tak 

mírně zhoršila kvalita. Obilní kombajny opět vyjely do polí až 10. srpna. 

 

• Ve čtvrtek 10. srpna přivezli členové JSDH druhou hasičskou cisternu. Cisternu získal velitel 

jednotky Jan Vostal od profesionálních hasičů zdarma. Auto je po havárii a je nutná větší oprava, 

hlavně kabiny.  

 

• V pondělí 14. a úterý 15.8. vždy od 17.30 hod svolala starostka Jana Vostalová brigádu na úklid 

kulturáku. Po proběhlých stavebních pracích bylo třeba vše uklidit, aby mohl kulturák opět 

sloužit k oslavám a dalším akcím. Bylo třeba umýt okna, stoly, podlahy apod. 

 

• V úterý 15. srpna v 18.30 se obcí rozezněl zvuk sirény. Několik minut nato od požární zbrojnice 

vyjela cisterna a zásahový vůz. Hlášený byl požár zemědělského objektu v Okřešicích. Od 

požáru se naši hasiči vraceli ve 23,00 hodin. Ještě naplnit cisternu, zaparkovat techniku a teprve 

potom domů. 

 

• Po více jak dvou týdnech suchého a horkého počasí, kdy denní teploty překračovaly 30 °C 

(výjimečně až 34 °C) se v sobotu 26. srpna večer rozpoutala prudší bouřka. V krátké době tak u 

nás spadlo 21 mm vody. Na Vysočině byly i oblasti, kdy vodní toky dosáhly 2. povodňového 

stupně a kvůli popadaným stromům byla na některých místech omezena silniční i železniční 

doprava. Po bouřce se nebe opět vyjasnilo a nadále panují letní teploty, které odpoledne dosahují 

až 28°C. Noční teploty klesají nejvíce na 12°C. 

 

• S koncem prázdnin omezil Karel Krejčí provoz obrazové galerie a samoobslužného baru v domě 

č.p. 31 opět pouze na víkendy. 

 

 

Září 

• První zářiovou sobotu (2.9.) uspořádali členové sboru dobrovolných hasičů v Beneticích na návsi 

Ukončení prázdnin. Pro děti byl připraven skákací hrad, Pohádková cesta pro menší a pro starší 

"Dračí stezka". Samozřejmostí bylo chlazené točené pivo, Birell a limonáda a také dobroty z 

grilu. Počasí přálo. Po celý den bylo slunečné počasí s teplotami kolem 26 °C. A protože 

předpověď zhoršení počasí nehlásila, pořadatelé ani nechystali žádné přístřešky jako ochranu 

před deštěm.  

• Se začátkem školního roku nastoupili do naší školy 3 prvňáčci, zároveň ale 3 žáci z pátého 

ročníku odešli. Škola tedy i další školní rok má na stavu pouhých 10 žáků. Je škoda, že mnozí 

rodiče nevyužívají toho, že máme školu, jak se říká za humny a raději vozí děti do Třebíče. 

Škola dětem zařídila stravování v MŠ ve Svatoslavi a ve školní družině mohou děti strávit 



 

odpoledne až do čtvrt na čtyři. 

 

• V sobotu 9. září se na hřišti v Horních Vilémovicích konal již 23. ročník nohejbalového turnaje. 

Stejně jako v roce minulém zvítězil tým Radka Novotného, který měl za spoluhráče Martina 

Starého a Karla Houzara. Složení týmů není stálé. Před zahájením turnaje se hráči do týmů vždy 

rozlosují. 

 

• Následující sobotu 16. září pořádali Věstoňovští aktivisté již 8. ročník Běhu okolo Javora. Počasí 

přálo. Slunečno s teplotou kolem 25 °C. Již před druhou hodinou odpolední se ve Věstoňovicích 

na návsi začali scházet účastníci závodu i přihlížející. Po zaregistrování se a nafasování 

startovních čísel začali závodníci postupně vyrážet na trať. Pro děti byly jako vždy připravené 

kratší tratě a senioři si trasu obešli procházkovým tempem. Na závěr obdrželi všichni soutěžící 

perníkové medaile a pořídili společné foto. K dispozici bylo pivo i limo a možnost opečení 

špekáčků. 

 

 

Říjen 

• V sobotu 7. října pořádalo v Beneticích zájmové uskupení Paprikášů v prostoru za školou u 

skleníku druhý ročník Chilli BenFest, který moderoval Honza Vostal. Oproti prvnímu ročníku se 

značně zvýšil zájem o tuto akci. Přibylo vystavovatelů, výrobců různých „ohnivých“ dobrot i 

samotných návštěvníků. Počasí bylo trochu větrné ale slunečno a relativně teplo, až k večeru se 

obloha zatáhla a trochu se ochladilo. Kromě vystavených výpěstků i výrobků bylo pro 

návštěvníky připravené občerstvení. Pivo, limo i něco ostřejšího, také douzované klobásky a 

Chilli con carne. Pro děti byly připravené nějaké hry a soutěže na školním hřišti. Dospělí si 

mohli vyzkoušet svoje chuťové a čichové schopnosti v soutěži rozpoznávání destilátů, kterou 

připravil Karel Krejčí. V soutěži o největší bramboru zvítězil Petr Vaněk mladší s bramborou o 

váze neuvěřitelných 1027 g. Cenu o největší dýni vyhrála Veronika Vodová s dýní o váze 36,8 

Kg 

 

• V neděli 8.října uspořádali rybáři ve Věstoňovicích rybářské závody. Rybářů se sešlo 

neskutečných 17 kteří za tři hodiny nachytali celkem 114 ryb. Největší měřila 53 cm a nejmenší 

17 cm. Vítězem se stal se součtem 917 cm nachytaných ryb Tomáš Nováček. 

 

• Dlouhotrvající sucho po více jak měsíci přerušilo deštivé počasí v pondělí 9. října. Ale necelých 

7 mm spadlé vody v drobném jednodenním dešti na zmírnění sucha zdaleka nestačilo. Dál 

panuje slunečné a na říjen neobvykle teplé a suché počasí. 

 

• Firma SofiStav zahájila ve středu 11. října stavbu pro záchyt dešťové vody ve vjezdu do dvora č. 

1 manželů Pohořelických. Jde o pozemek ve vlastnictví obce. V minulosti se několikrát stalo, že 

po prudkém dešti protekla voda ze silnice právě přes zmíněný dvůr a nechala po sobě spoustu 

bláta a nečistot. 

 



 

• V sobotu 21. října uspořádal Tomáš Nováček Rybářské závody v Beneticích. Počasí bylo 

slunečné a neobvykle teplé. Noční teplota se neklesla pod 11 °C a odpolední dosáhla na 19 °C. 

Do závodu se registrovalo 8 rybářů a v 10 hodin nahodili svoje návnady na hladinu návesního 

rybníka. Nutno ale říct, že hlavní zúčastnění, totiž ryby, neměly o závody téměř žádný zájem. 

Během celé soutěže rybáři ulovili pouze 6 ryb, které po změření a zapsání byly puštěny zpět do 

nádrže. Krátce před ukončením soutěže, zamíchal pořadím Artur Krejčí, který téměř na poslední 

chvíli z vody vytáhl kapra 45 cm. 

 

• Ani deštivý pátek 27. října nepřispěl ke zlepšení stavu vody v přírodě. Za celý den spadlo 

pouhých 5 mm srážek. V potocích teče minimum vody a vrstva provlhlé půdy je do 5 centimetrů. 

Oráči vyorávají suchou půdu, z níž se doslova práší. Podle statistik byl letošní říjen s průměrnou 

teplotou 14,1 °C nejteplejší od roku 1775, kdy se v pražském Klementinu začalo s měřením 

(rekord z r. 1795 byl13,8 °C) 

 

Listopad 

• Na svátek všech svatých, 1. listopadu je slunečné a teplé počasí. Mírný jihozápadní vítr, s denní 

teplotou kolem 15°C. 

 

• Pátek 3. listopadu je deštivo. Konečně trochu víc napršelo. Za celý den spadlo 30 mm srážek. 

 

• V noci na neděli 19. listopadu padal první sníh. Jenom takový poprašek, který během několika 

hodin roztál. Několik centimetrů napadlo do rána na 25. listopadu. Teplota klesla na – 2 stupně, 

takže zpočátku mokrý sníh zmrzl a na silnici se z ujetého sněhu vytvořila ledová krusta a 

v nadcházejícím zimním období poprvé musely vyjet sypače. Sluníčko se střídá se sněhovými 

přeháňkami. Stejné počasí trvá až do konce listopadu. 

 

• Na sobotní večer 25. listopadu svolal Vlastimil Vostal, starosta sboru dobrovolných hasičů, 

výroční členskou schůzi. Kromě stálých hostů – hasičů z Horních Vilémovic, pozvání přijali i 

zástupci SDH Svatoslav a po malém zdržení dorazili i zástupci sboru dobrovolných hasičů 

z Humpolce s nimiž benetičtí hasiči udržují přátelská setkání od roku 2017. Humpolečtí přivezli i 

dárky, knihu plnou fotografií z přátelských setkání a dort vyzdobený názvy obou sborů.  

Soutěžní družstvo žen v požárním sportu „Beneťandy“ (ani jedna není z Benetic) oznámily 

ukončení sportovní činnosti. Poděkovaly za možnost soutěžit za Benetice a za roky podpory. 

 

Prosinec 

• Hned první dva prosincové dny vytrvale sněžilo. Za tu dobu připadlo asi 25 cm sněhu a silničáři 

měli plné ruce práce se zajištěním sjízdnosti silnic. Průjezdnost místních komunikací zajišťuje 

obecním traktorem Zetor 80 Jan Vostal. V případě potřeby ho zastoupí Martin Kosielski se 

svým strojem Zetor 12245. 

 

• V neděli 3. prosince od 16 hodin se na návsi před bývalou hasičskou zbrojnicí již druhým rokem 

konalo rozsvěcení vánočního stromu za velké účasti občanů. Po uvítací řeči paní starostky Jany 



 

Vostalové nastoupily školní děti s paní ředitelkou Andreou Bukovskou. Děti odrecitovali 

připravené verše a na závěr s hudebním doprovodem kytary Tomáše Nováčka zazpívaly i 

několik vánočních koled. Poté se děti odebraly ke stromu a rozvěsily vánoční ozdoby, které ve 

škole sami připravily. Po ukončení programu rozsvítil Božetěch Krejčí vánoční strom, na který 

letos poprvé nainstaloval nové osvětlení a na vrchu stříbrného smrku přibyla i svítící kometa. 

Na úplný závěr nabídla přítomným paní starostka s místostarostem Radkem Novotným horký 

punč. Pro děti byl připraven punč bez alkoholu.  

 

• V pondělí 4. prosince je doposud nejchladnější noc. Teplota u nás klesla na mínus 12 stupňů. 

Největší mráz ten den naměřili u Volar víc jak 28 stupňů pod nulou. Přes den stoupla teplota na 

mínus 6. Další dny se noční teploty pohybovaly mezi -6 °C až -3 °C. Denní teploty se 

pohybovaly kolem nuly. V přeháňkách připadával další sníh. V neděli 10. prosince, ač noční 

teplota byla ještě mínus 2 stupně, se od rána oteplovalo a odpoledne vystoupala teplota až na     

5 °C nad nulou. Sníh začal rychle tát až během několika dnů zcela zmizel. 

 

• Z důvodu nepřízně počasí nebyly po dva týdny vyvezeny popelnice v bytovkách. Na 12. 

prosince je domluven mimořádný svoz. Vedení obce se snažilo zajistit prohrnutí a posyp 

vozovky. SÚS sdělila, že v této lokalitě údržbu nelze provést, protože tam auto s pluhem 

neprojede bez rizika poničení některého ze zaparkovaných vozidel. Ani obecní údržba, kterou 

provádí již třetí člověk nechce tento úsek prohrnovat ze stejného důvodu. Stejný problém hlásí i 

popeláři. Ulice je úzká a z obou stran zaparkovaná auta umožní průjezd sotva osobnímu vozidlu. 

 

• V pátek 22. prosince začalo hustě sněžit. Teplota se pohybovala kolem nuly, a tak padal těžký 

sníh. Do sobotního rána napadlo přes 20 cm sněhu a celou sobotu dál hustě sněžilo. Celkem 

napadlo víc jak 40 cm mokrého sněhu a jak silničáři, tak i traktor v obci měli spoustu práce 

s odklízením přívalu sněhu.  

Už ve večerních hodinách se začalo více oteplovat a později se přidal i déšť. Ani ne za 48 hodin 

tak zůstaly ze sněhu jen zbytky nahrnutých hromad. Prudké tání způsobilo vzedmutí hladin 

potoků a řek. Na spoustě míst ČR byl hlášený třetí povodňový stupeň. V našem kraji se rozlití 

řeky Jihlav týkalo hlavně Bransouz a Třebíče. 

 

• Střelba na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy se odehrála ve čtvrtek 21. prosince 2023 

odpoledne v sídle fakulty na náměstí Jana Palacha v Praze. Jednalo se o útok aktivního střelce, 

24letého studenta fakulty Davida Kozáka, který si vyžádal 14 obětí a 25 zraněných, sám útočník 

pak spáchal sebevraždu.  

V sobotu 23. prosince na vládou vyhlášený den státního smutku v pravé poledne pod vedením 

velitele Jana Vostala nastoupili členové JSDH Benetice se svojí technikou před požární 

zbrojnicí a minutou ticha uctili památku zesnulých. 

 

• V pondělí 25. prosince pořádal hasičský sbor tradiční Štěpánskou zábavu. První dvě hodiny 

vystoupila známá rocková skupina Argema (Název skupiny je podle největšího afrického 

nočního motýla Argema mittrei ). Účast byla asi 300 platících hostů. Po jejím koncertě převzala 

pódium hudební skupina z Benetic „Čistý průstřel“ a dění v kulturním domě přešlo v běžnou 

taneční zábavu.  

 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Filozofick%C3%A1_fakulta_Univerzity_Karlovy
https://cs.wikipedia.org/wiki/Univerzita_Karlova
https://cs.wikipedia.org/wiki/N%C3%A1m%C4%9Bst%C3%AD_Jana_Palacha
https://cs.wikipedia.org/wiki/Praha
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C3%9Atok_aktivn%C3%ADho_st%C5%99elce


 

• Účetní obce Marie Herbrichová (Benetice 30) oznámila, že s koncem roku s vedením účetnictví 

pro obec končí. Účetnictví vedla od začátku, kdy se obec Benetice v roce 1990 osamostatnila. 

Za tu dobu se ve vedení obce čtyřikrát změnil starosta a postupně vystřídalo 22 jmen členů 

zastupitelstva. Úkol vést obci účetnictví přijala Lucie Vostalová (Benetice 56). 

 

• Na čtvrtek 28. prosince od 17,00 hod pozvala starostka Jana Vostalová, jako každý rok členy 

zastupitelstva a další, kteří se účastní na dění v obci, ke krátkému zhodnocení uplynulého roku s 

malým pohoštěním.   

 

• V neděli 31. prosince v 9, 30 hod vyráží 55 účastníků na každoroční Silvestrovský pochod 

k Velkému Javoru. Je mlhavo, teplota 3 °C nad nulou. U památného javora se všichni 

shromáždí k společnému focení a pokračují dál k lesní chatce Hubertus. Rodiče s dětmi opékají 

klobásky. Kdo má něco na posilněnou, dělí se s ostatními a povídají si. Nešlo si nevšimnout, že 

kuřáci si svoji cigaretku odcházejí vychutnat opodál, což vůči ostatním, a zvláště dětem je velice 

ohleduplné chování. Všímavější účastníci také postřehli, že památný strom se začíná mírně 

naklánět a u země se dutý kmen trochu bortí. Vznikla tak obava, aby se příštího putování vůbec 

dochoval. 

 

 

Hospodaření v obecních lesích 

V této době se práce v lesích týkají především obnovy kůrovcem poničených ploch a ošetřování 

nově založených kultur. Letošní na vláhu bohaté jaro velice přálo novým výsadbám a sazenice 

dobře zakořeňovaly. Horší už to bylo v červenci kdy horké a suché dny s teplotami přes 30 stupňů 

na místech se skalnatým podložím a mělkým půdním povrchem půdní vláhu rychle vysušily. Na 

takových plochách vznikly velké ztráty. 

Provedená činnost; 

Zalesnění 6,75 ha 

Oplocenky 1,54 km 

Ožínání 20,70 ha 

Těžba  138 m3 

Malý přehled hospodaření 

Příjem   67 709,- Kč  

Výdaje  1 533 829,- Kč 

Dotace  598 420,- Kč 

 

Významné výročí oslavili 

Karasová Pavla  80 roků  Benetice 22 

Novotný Vilém  75 roků  Věstoňovice 1 

Krejčová Marie  75 roků  Benetice 27 



 

Krejčí Alois   75 roků  Benetice 8 

Herbrich Vítězslav Ing. 70 roků  Benetice 30 

 

Žádný nový občánek letos bohužel nepřibyl. 

 

Nejstarší občankou je paní Marie Cejpková, Benetice 36, která oslavila 94 roků. 

 

Opustili nás 

14. ledna Večeřa Vojtěch ve věku 77 roků  (Benetice 41) 

9. dubna Bouzková Marie ve věku 82 roků  (Věstoňovice 2) 

Počet obyvatel k 1. prosinci 2023 : Benetice  - 142 obyvatel       Věstoňovice - 53 obyvatel 

Zastupitelstvo obce se během roku sešlo 7x 

        Zapsal kronikář Jiří Vlach 


